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Abstract 

    This thesis aims to improve the boiler firing in practical; boiler firing is 

multivariable process, still controlled by conventional control strategies. Boiler 

is pressure vessel designed to heat water or produce steam. The efficiency of the 

boilers is depending of quality of the material in addition of the good firing; the 

main elements of the boiler fire which are fuel, air and heat.    The good firing in 

the oil firing boilers is depending on good combustion or fuel to air ratio. The 

bad firing on the boiler cased in many reasons one of these reasons is fuel to air 

ratio when air is more than or less than the demand.   The bad firing due to 

increasing air supply causes mainly boiler’s vibration, large sound in addition to 

loss of flame and stop burners and it also leads to Increasing in exhaust gas 

temperature and environment pollution. The air supply has economical effect 

hence it causes the optimizing of fuel consumption to enhance firing by added 

new primary air system which enhances the shape of flame. The primary air 

supply source is a downstream of main FD fans and configure the logic control 

of the primary control damper by PID in the existing DCS and sending 

commands to primary air fans and their convertors and bypass damper also for 

the existing DCS control system, the secondary air damper of the burner should 

be opening during burner flame on. From the comparison of the measuring 

parameters we observe the enhancing happen by indication of the air –fuel ratio 

increasing value 0.673 than the previse value, indication of decreasing of outlet 

gas temperature in one to six degree for the previse value, also Oxygen content 

in out let gas was decrease between the range 0.002 and 0.011 from the previse 

values and no abnormal sound happen and vibration minimize about 0.213mm/s 

form the previse value.  
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 المستخلص

 

محطات توليد الكهرباء لاهميتها فى إنتاج الكهرباء و زيادة للَيات غالالاحتراق فى الرسالة تتناول هذة 

الترباين لانتاج  بإدارة لَيات فى انتاج البخار الذى  يقوم غخدم التعموما تس‘ كفاءة التوليد  الحرارى 

الحركة فى العمود المقترن بالمولد وهى الحركة  المطلوبة فى انتاج الكهرباء وفق لقانون فلمنج لليد 

الحركة (  -الحقل المغناطيسى   -) التيار   اليسرى   

) الاكسجين(   الحرارة و الوقود و الهواءحتراق عموما له ثلَثة مصادر رئيسية حتى يحدت وهى للإ

مأخوذ من  حتراقيعرف بنظام الهواء الاولى للإتركيب نظام سحب هواء إضافى  تمولتحسين الاحتراق 

  رىسقمدخل الهواء الرئيسى للَحتراق بعد مراوح السحب ال

 للهواء للإحتراق المثالى  و لتقليل درجة حرارة غازات العادم و تقليل إهتزاز الغلَية وضبط نسبة الوقود

لَية فى حالة غسحب للهواء تعمل عندما تكون ال ىيتكون من مروحت تم إضافة نظام الهواء الاولى والذى 

فى  تم تثبيتها  لَية فى حالة الحمولة القصوىغزى لهما يعمل فى حالة تكون الالحمولة الدنيا  و صمام موا

الشعلَت لضمان توزع الضغط بالتساوى الموقدات او صمام تحكم قبل  كما تم منصف أنبوب نقل  الهواء و

لَية  غالكمية هواء الاحتراق الكلى لل% من 8عليها  و  يعمل هذا النظام على نقل الهواء بنسبة لا تذيد عن 

تم تضمين  الشعلَت وذلك بإضافة مسارهواء للنظام المضاف عند كل شعله الموقدات او تم التعديل فى كل

كما تم تركيب عدادات قراءة  تهيئة تحكم النظام المضاف فى نظام التحكم القديم وهو نظام التحكم الموزع

 للتاكد من الاداء الفردى لكل منها و ذلك شعلة  موقد او كل الوقود  و حساسات قياس الضغط عند

ات اء، ومن القر كما تم أخذ القراءات عند الحمولى القصوى و عمل مقارات ببعض القراءات السابقة

المأخوذة اتضح لنا انخفاض فى درجة حرارة الغاز الخارج من المدخنة تراوح بين درجة واحدة الى ست 

الاكسجين المتواجد فى الغاز الخارج من المدخنة تقلص ما بين  نسبة  تقلص كميةدرجات مئوية ، كما 

  ، كما تم مقارنة الاهتزاز فى البويلر والمقارنة مع قراءات سابقة ليتضح لنا ان هناك 0.00.و  0..0.

الى القيمة  فى قيمة الاهتزاز انخفاض    (.0000mm/s ) 

النسبة بقيمة ء للوقود فى عملية الاحتراق  تلَحظ ان زيادة فى ، ايضا هناك مؤشر هام وهو نسبة الهوا  

حتراق0للإتحسن العلى ى حمما يو 06.0.قصوى للزيادة بلغت   

0 
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